



Fundacja Edukacji Prawnej

Szkolenia | Kursy | Doradztwo

„Moja firma i praca w Poznaniu”

**„Моя компанія та робота в
Познані”**

Osoba fizyczna rozpoczynająca działalność gospodarczą w Polsce powinna uwzględnić przede wszystkim 3 rodzaje danin publicznych:

Фізична особа, яка відкриває бізнес у Польщі, повинна в першу чергу враховувати три види державних зборів:

- podatek dochodowy,
 - składki na rzecz Zakładu Ubezpieczeń Społecznych,
 - podatek od towarów i usług.
-
- податок на прибуток,
 - внески до Установи соціального страхування (ZUS),
 - податок на товари та послуги.

PODATEK DOCHODOWY / ПОДАТОК НА ПРИБУТОК

W Polsce obowiązują 3 formy opodatkowania podatkiem dochodowym działalności gospodarczej osoby fizycznej:

У Польщі існують три форми оподаткування податком на прибуток від господарської діяльності фізичної особи:

- skala podatkowa,
- podatek liniowy,
- ryczałt od przychodów.

- Базова ставка
- Лінійний податок
- Спрощена система

PODATEK DOCHODOWY / ПОДАТОК НА ПРИБУТОК

Formę opodatkowania wybieramy na dany rok podatkowy i nie można jej zmienić w trakcie roku. Zmianę taką można dokonać raz w roku zgłaszając ją do 20 lutego danego roku.

Ми вибираємо форму оподаткування для даного податкового року і вона не може бути змінена протягом року. Таку зміну можна внести один раз на рік, повідомивши про неї до 20 лютого відповідного року.

Wybór forma opodatkowania podatkiem dochodowym rozstrzyga o sposobie obliczania składki zdrowotnej, dlatego zostanie ona omówiona razem z tym podatkiem.

Вибір форми оподаткування податком на прибуток визначає спосіб розрахунку страхового внеску на охорону здоров'я, тому про нього розповімо одночасно із цим податком.



PODATEK DOCHODOWY / ПОДАТОК НА ПРИБУТОК

W przypadku rozliczania się według skali podatkowej:

- pierwsze 30 tys. zł jest wolne od podatku,
- dochody od 30 do 120 tys. zł opodatkowane są stawką 17 %,
- dochody powyżej 120 tys. opodatkowane są stawką 32 %.

Składka zdrowotna przy tej formie opodatkowania wynosi 9 % dochodu, nie mniej niż 270,90.

У разі обліку за базовою ставкою:

- перші 30 тис PLN не оподатковуються,
- дохід від 30 до 120 тис PLN оподатковуються за ставкою 17%,
- дохід понад 120 тис оподатковуються за ставкою 32%.

Страховий внесок на медичне страхування за цією формою оподаткування становить 9% доходу, не менше 270,90.

W przypadku podatku liniowego stawka wynosi 19 % i dotyczy ona całości dochodów. Nie występuje tu kwota wolna od podatku, a stawka 19 % dotyczy całości dochodów bez względu na ich wysokość.

У разі лінійного податку ставка становить 19% і застосовується до всіх доходів. Неоподаткованої суми немає, а ставка 19% застосовується до всіх доходів, незалежно від їх розміру.

Składka zdrowotna w przypadku tej formy opodatkowania wynosi 4,9 %, nie mniej niż 270,90.

Внесок на медичне страхування за цією формою оподаткування становить 4,9%, але не менше 270,90.

PODATEK DOCHODOWY / ПОДАТОК НА ПРИБУТОК

Opodatkowanie ryczałtem polega na zastosowaniu niższych stawek podatku (od 17 % do 3%), jednakże bez możliwości odliczenia kosztów uzyskania przychodów.

Спрощена система оподаткування ґрунтується на застосуванні нижчих податкових ставок (від 17% до 3%), але без можливості вирахування витрат, які підлягають податковому вирахуванню.

Wysokość składki zdrowotnej uzależniona jest od przychodów w danym roku i wynosi w 2022:

- 335,94 zł w przypadku przychodów do 60 tyś. zł;
- 559,89 zł dla przychodów od 60 tyś. zł do 300 tyś. zł;
- 1007,81 zł w przypadku przychodów powyżej 300 tyś. zł.

Розмір страхового внеску на охорону здоров'я залежить від доходу в конкретному році і в 2022 році становить:

- **335,94 злотих при доходах до 60 тис. зл.;**
- **559,89 злотих для доходів від 60 тис. до 300 тис. зл.;**
- **1007,81 злотих для доходів понад 300 тис. зл.;**



PODATEK DOCHODOWY / ПОДАТОК НА ПРИБУТОК

Ryczałtowa forma opodatkowania będzie korzystana, gdy stawka podatku na nasze towary lub usługi będzie niska, a jednocześnie nie planujemy ponosić w danym roku wysokich kosztów działalności.

Спрощена система оподаткування буде використовуватися, коли ставка podatku на наші товари чи послуги є низькою, і в той же час ми не плануємо нести високі операційні витрати в певному році.

Skala podatkowa będzie korzystana jeśli przewidujemy niewielkie dochody w danym roku. Kwota wolna od podatku w wysokości 30 tys. zł występuje tylko w tej formie opodatkowania.

Базова ставка буде використана, якщо ми очікуємо невеликий дохід у певному році. Неоподатковувана сума в розмірі 30 тис. PLN зустрічається тільки в цій формі оподаткування.

Podatek liniowy będzie korzystny jeśli przewidujemy osiągnięcie w danym roku dochodów powyżej 140 tys. zł.

Лінійний податок буде вигідним, якщо ми очікуємо отримати дохід понад 140 000 злотих за певний рік.



SKŁADKI ZUS / ВНЕСКИ ZUS

Osoba fizyczna prowadząca działalność gospodarczą w Polsce zobowiązana jest opłacać do Zakładu Ubezpieczenia Społecznych:

Фізична особа, яка займається підприємницькою діяльністю в Польщі, зобов'язана сплачувати внески до Установи соціального страхування (ZUS):

- składkę zdrowotną, której zasady naliczania zostały już omówione;
 - składkę społeczną, która w tym roku wynosi 1124,23 zł;
 - składkę na Fundusz Pracy, która w tym roku wynosi 87,05 zł.
-
- **внесок на медичне страхування, правила розрахунку якого вже розглянуті;**
 - **соціальний внесок, які цього року становлять 1124,23 зл;**
 - **внесок до Фонду праці, який цього року становить 87,05 зл.**



SKŁADKI ZUS / ВНЕСКИ ZUS

Przedsiębiorca, który po raz pierwszy rozpoczyna działalność gospodarczą lub nie prowadził takiej działalności przez ostatnie 60 miesięcy, może skorzystać z preferencji w opłacie składek.

Підприємець, який відкриває бізнес вперше або не керував таким бізнесом протягом останніх 60 місяців, може отримати преференцій під час оплати внесків.

Wówczas przedsiębiorca może:

- przez pierwsze 6 miesięcy opłacać wyłącznie składkę zdrowotną,
- następnie przez kolejne 24 miesiące opłacać składkę zdrowotną oraz obniżoną składkę społeczną, która w 2022 roku wynosi 285,71 zł.

Підприємець може:

- **за перші 6 місяців сплатити внески тільки на охорону здоров'я,**
- **потім протягом наступних 24 місяців сплачувати внесок на страхування охорони здоров'я та зменшений соціальний внесок, який у 2022 році становить 285,71 злотих.**

Warunkiem stosowania tych preferencji jest by przedsiębiorca taki nie wykonywał działalności gospodarczej na rzecz byłego pracodawcy, u którego w bieżącym lub w poprzednim roku kalendarzowym pracował na etacie i wykonywał czynności wchodzące w zakres obecnie wykonywanej działalności.

Умовою застосування цих преференцій є те, що такий підприємець не здійснює господарську діяльність за колишнього роботодавця, у якого він працював повний робочий день у поточному або попередньому календарному році та здійснював діяльність, що входить до сфери поточної діяльності.

PODATEK OD TOWARÓW I USŁUG / ПОДАТОК НА ТОВАРИ ТА ПОСЛУГИ

Dostawa towarów i świadczenie usług przez przedsiębiorcę, co do zasady, podlega w Polsce opodatkowaniu podatkiem od towarów i usług według właściwej stawki (23 %, 8 %, 5 %, 0%).

Постачання товарів та надання послуг підприємцем, як правило, обкладається податком на товари та послуги в Польщі за відповідною ставкою (23%, 8%, 5%, 0%).

W przypadku jednak, gdy wysokość sprzedaży u takiego przedsiębiorcy nie przekracza 200 tys. zł może on korzystać ze zwolnienia z VAT. Jeśli działalność gospodarcza została rozpoczęta w trakcie roku limit ten ulega proporcjonalnie zmniejszeniu.

Однак у тому випадку, якщо сума продажу від такого підприємця не перевищує 200 тис. злотих, він може отримати звільнення від ПДВ. Якщо підприємницьку діяльність було розпочато протягом року, цей ліміт пропорційно зменшується.

Ze zwolnienia tego może korzystać przedsiębiorca, którego siedziba działalności gospodarczej znajduje się w Polsce i jednocześnie nie dokonuje dostawy towarów/usług wyłączonych z tego zwolnienia (m.in. dostawa urządzeń elektrycznych czy świadczenie usług doradczych).

Цим звільненням може скористатися підприємець, головний офіс (юридична адреса) якого знаходиться в Польщі, і в той же час не постачає товари/послуги, виключені з цього звільнення (включаючи постачання електрообладнання чи надання консультаційних послуг).

[#wiedzadziala](#)

[#poznanwspiera](#)



PODATEK OD TOWARÓW I USŁUG / ПОДАТОК НА ТОВАРИ ТА ПОСЛУГИ

Opisane powyżej zwolnienie jest prawem, a nie obowiązkiem przedsiębiorcy, który może zarejestrować się do VAT od początku prowadzenia działalności. Takie zgłoszenie od początku może być opłacalne gdy:

- klientami przedsiębiorcy będą inni podatnicy VAT, którzy będą mogli odzyskać ten podatek;
- towary/usługi oferowane przez przedsiębiorcę będą objęte obniżonymi stawkami VAT (8%, 5%, 0%).

Описане вище звільнення є правом, а не обов'язком підприємця, який може зареєструватися платником ПДВ з початку своєї діяльності. Така заява з самого початку може бути вигідною, коли:

- **клієнтами підприємця будуть інші платники податку на додану вартість, які зможуть відшкодувати цей податок;**
- **товари/послуги, які пропонує підприємець, обкладаються зниженою ставкою ПДВ (8%, 5%, 0%).**



JEŻELI MASZ PYTANIE – NAPISZ ЯКЩО ВИМАЄ ЗАПИТАННЯ - НАПИШІТЬ



[#wiedzadziala](#)

[#poznanwspiera](#)

<https://forms.gle/6y1QEDhwLLGT7z1r7>





Odwiedź nas

Fundacja Edukacji Prawnej
Al. Niepodległości 51/1
61-714 Poznań



Zadzwoń do nas

Tel: (+48) 61 855 20 45
Kom: (+48) 532 608 522



Napisz do nas

biuro@edukacjaprawna.pl

